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9. listopad 2023: mše svatá pro studenty a absolventy pražské právnické fakulty v kostele svatého Františka 

z Assisi v Praze na Starém Městě, u paty Karlova mostu.  

Snímek Jakub Nagy 
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Mše svaté pro právníky obnoveny 

 

Ve čtvrtek 9. listopadu 2023 se od 17.00 uskutečnilo setkání studentů a absolventů pražské 

právnické fakulty při mši svaté v kostele svatého Františka z Assisi, chrámu kláštera Rytířského 

řádu Křižovníků s červenou hvězdou, který se nachází v Praze na Starém Městě, na Křižovnic-

kém náměstí, u paty Karlova mostu. Setkání navázalo na úspěšná setkávání v minulosti, jež se 

v předešlých letech (od roku 2016) konala v různých pražských kostelech, naposledy v kostele 

svatého Antonína Paduánského v Holešovicích v létě 2022. 

Hlavním celebrantem mše svaté byl 

prof. Jiří Rajmund Tretera OP, který rov-

něž přednesl homilii. Spolu s ním sloužili 

slavnostní mši Mons. PhDr. JCLic. Milan 

Hanuš, dómský farář, sídelní kanovník 

Metropolitní kapituly u sv. Víta v Praze, 

děkan Kolegiátní kapituly Všech svatých 

na Hradě Pražském, soudce Metropolit-

ního církevního soudu Arcidiecéze pražské 

a kaplan působící v prostorách Poslanecké 

sněmovny Parlamentu České republiky, 

a Mgr. et Mgr. ICLic. David Kučerka 

O.Cr., administrátor u kostela sv. Františka 

z Assisi v Praze-Starém Městě, kněz Rytíř-

ského řádu Křižovníků s červenou 

hvězdou. Všichni tři jsou zasloužilými 

členy Společnosti pro církevní právo.  

Mše svatá se konala za účasti dvou de-

sítek studentů či absolventů Právnické fa-

kulty Univerzity Karlovy a mnoha dalších. 
 

9. listopad 2023, kostel svatého Františka z Assisi: 

 prof. J. R. Tretera OP pronáší kázání. 
 

Po mši svaté následovalo neformální setkání v refektáři kláštera Rytířského řádu Křižovníků 

s červenou hvězdou, během něhož se přítomní vzájemně krátce představili. Následně si v přá-

telské atmosféře a při přichystaném občerstvení povídali až do osmé hodin večerní. 

Mše pro studenty a absolventy práv se budou konat pravidelně první čtvrtek v měsíci na 

stejném místě. Další setkání je plánováno na čtvrtek 7. prosince 2023 od 17.00. 
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Zahájení neformálního setkání v refektáři kláštera Rytířského řádu Křižovníků s červenou hvězdou. 

 

 
Pohled na část studentů během přátelského setkání po mši svaté. 

 

Text a foto Jakub Nagy 
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Homilie prof. Jiřího Rajmunda Tretery OP 
pronesená 9. listopadu 2023 

 

Bratří a sestry, vážení přátelé! 

Dnes slavíme spolu s celou církví velký svátek: svátek posvěcení nejstaršího římského kostela, 

a to baziliky Nejsvětějšího Salvátora, Spasitele, a svatých Janů, Jana Křtitele a Jana Evange-

listy. Je to vlastní kostel Svatého otce a katedrála římské diecéze. Mezi hlavními římskými 

kostely stojí na prvním místě jako bazilika maior, větší.  

Jak světu hlásá nápis na jejím nádherném průčelí, je to Matka a hlava všech kostelů Města, 

rozuměj Říma, i celého světa. Však také při tomto chrámu, postaveném na území římské loka-

lity zvané Laterán, bylo až do 14. století sídlo papeže a místo, kde zasedala řada ekumenických 

koncilů. A dnes je v lateránském paláci naproti chrámu sídlo papežova vikáře pro Město Řím.  

A za chrámem je budova nově zřízené Papežské univerzity lateránské, jejíž důležitou součástí 

je Institut obojího práva, který se skládá z fakulty kanonického práva a fakulty civilního práva. 

Snad to nebude příliš troufalé, když povím, že snad můžeme také Lateránskou univerzitu po-

važovat za Matku všech kanonistů a církevních právníků na celém světě. Kolik významných 

současných kanonistů i v naší zemi má akademický titul z této univerzity! 

Dnešní svátek slavíme však nejen, abychom uctili mateřský chrám všech katolických kostelů 

na celém světě, který je samozřejmě jedním z cílů všech našich poutí do Svatého Města Říma. 

Ale abychom uctili všechny naše kostely i kaple až do posledního městečka a vísky i v české, 

moravské a slezské zemi. Odtud vytéká do světa živá voda Božího slova tak jako z jeruzalém-

ského Chrámu ve vidění proroka Ezechiela v babylonském zajetí v 6. století před Kristem, jak 

jsme právě četli. Všechna naše města a obce i jejich obyvatelé jsou navíc posvěcováni přítom-

ností Těla Spasitele světa, našeho Pána Ježíše Krista, v těchto kostelích a kaplích. Ať trvalou 

přítomností, umístěním Těla Páně ve svatostánku, nebo občasnou, třeba i jen při občasném sla-

vení mše svaté, na příklad jednou za měsíc. Proto pečujme o své kostely, a nevydávejme je do 

světských rukou ani k zboření. 

Ve svých vzpomínkách často podávám svědectví, že pro mne prvním impulzem k přijetí víry 

někdy v mých 15. letech života, v roce 1955, nebyli lidé, ale katolické kostely! Byl to pohled 

na ně, na kameny, které volají všechny lidi, aby se otevřeli spáse, který na mě tak zapůsobil. 

Kameny kostelů mluví, zasahují i ty, k nimž se lidské slovo nedostane. Však ve Starém zákoně 

čteme několikrát, že kameny budou mluvit, i když lidský hlas umlkne.  

A promodlené stěny kostelů vydávají neviditelné paprsky, které pramení ve víře našich 

předků, kteří se tam modlili. Obrazy, sochy, nápisy v našich kostelích, toť přepis Božího slova 

ze svědectví Bible, Písma svatého, o pravé víře a také o nabídce spásy pro všechny lidi.  

O svátcích posvěcení našich kostelů, kterých máme v kalendáři několik do roka, si připomí-

náme nejen posvěcení našich kamenných kostelů, příbytků Božích, ale i Božích chrámů v nás 

samých. Apoštol Pavel ve svém prvním listu do Korintu a opakovaně i v několika dalších 

epištolách prohlašuje, že naše těla jsou chrámy Ducha svatého. 

Také v kázání svatého biskupa Césaria z města Arles v jihovýchodní Francii, proneseného 

počátkem 6. století, čteme a mnozí z nás jsme to již dnes při hodince četby v bohoslužbě hodin 

četli: 
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„S velikou radostí slavíme dnes, nejmilejší bratři, výročí posvěcení lateránského kostela. 

Pravým a živým chrámem Božím máme být my sami. Ale přesto právem všichni křesťané 

vděčně slaví výročí mateřského kostela církve, neboť vědí, že se v ní duchovně znovu narodili. 

Vždyť když jsme se poprvé narodili, byli jsme hodni Božího hněvu: ale druhé narození z nás 

učinilo nádoby milosrdenství.“ 

Ptáme se, proč svatý biskup říká, že jsme po prvním narození byli hodni Božího hněvu? No 

přece víme, že každý se rodí poskvrněn hříchem Adamovým, pýchou, která všechny odděluje 

od Boha i od lidí. Však je ta pýcha pochází od padlého anděla, ďábla, který před svržením 

z nebe zvolal: nebudu sloužit! Hřích prvotní pýchy předurčuje každého k tomu, že bude v hří-

chu pokračovat, nedá-li se spasit znovuzrozením ve víře, kterou přináší ve své oběti za hřích 

světa sám Ježíš Kristus, Spasitel světa. 

Pokračujme v četbě kázání Cézariova:  

„Poprvé jsme se narodili k smrti, druhé narození nás znovu povolalo k životu. ... zamyslíme-

li se pozorně nad spásou své duše, shledáme, že jsme pravý a živý chrám Boží. Bůh nepřebývá 

jen v chrámech vystavěných lidskýma rukama, ale především v duši, stvořené jako obraz Boží 

rukama Stvořitele ... 

... nesmíme v sobě ničit zlými skutky živé chrámy Boží. Kdykoli přicházíme do kostela, 

připravme svou duši, aby byla taková, jaký chceme mít kostel. Chceš, aby bazilika čistotou jen 

zářila? Neposkvrňuj svou duši špínou hříchů. Chceš-li, aby byla bazilika plná světla? Bůh také 

chce, aby tvá duše nebyla temná, ale aby se stalo, co říká Pán: aby v nás svítilo světlo dobrých 

skutků, a aby tím byl oslavován ten, který je v nebi.“ 

Proto náš Pán na začátku svého veřejného působení vypráskal z vnějšího chrámového ná-

dvoří penězoměnce a prodavače obětních zvířat, jak jsme četli z druhé kapitoly svatého evan-

gelia podle apoštola Jana. Učinil tak již před prvními velikonočními svátky v době svého ve-

řejného působení, tedy v 15. roce vlády císaře Tiberia či, jak v námitkách židovských předsta-

vených čteme, ve 46. roce od započetí přestavby jeruzalémského chrámu, tedy pravděpodobně 

na jaře našeho roku 28. Příběh, jehož svědkem bylo tolik lidí, i čtenářů Janova evangelia, klade 

do počátku Ježíšova veřejného působení, což je jistě přesnější, než činí synoptičtí evangelisté, 

kteří jej kladou až do poslední fáze tohoto působení.  

Také my musíme nejprve, jako první ze všeho, očistit svá nitra, s Boží pomocí odstranit 

nános a špínu všeho hříchu, dokonce i vyhnat falešnou a povrchní zbožnost. 

Z přečteného úryvku z evangelia je zřejmé, že přirovnání chrámu a našeho těla nepochází až 

od svatého Pavla, ač jím byl tento příměr mimořádně zdůrazněn. Ale je od samotného našeho 

Spasitele, který přirovnal chrám ke svému tělu: „Zbořte tento chrám, a ve třech dnech jej zase 

postavím“. Na Velký Pátek byl zlobou toho světa zavražděn na Kříži. Ale v nedělním jitru, 

třetího dne slavně z mrtvých vstal, jak často rozjímáme v příslušném desátku posvátného rů-

žence. 

Věnujme v dalších dnech svého života svou pozornost jak našim kostelům, tak našim vlast-

ním nitrům. V tom ať nám dopomáhá Pán. 
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Mons. Tomáš Halík vyznamenán 
prezidentem České republiky 

 

28. října 2023, ve výroční den vzniku samostatného Československa (1918), převzal Mons. 

prof. Tomáš Halík, nositel Templetonovy ceny, prezident České křesťanské akademie, z rukou 

prezidenta České republiky Petra Pavla vysoké státní vyznamenání Řád Tomáše Garrigua Ma-

saryka I. třídy. 

Přinášíme krátký rozhovor, který Mons. Halík poskytl Filozofické fakultě Univerzity Kar-

lovy, na které jako profesor sociologie působí:  

 

Prezident České republiky vám 28. října propůjčuje Řád Tomáše Garrigua Masaryka I. 

třídy. Co pro vás osobnost prvního československého prezidenta znamená? 
 

Je pro mne příkladem společensky angažovaného myslitele (public intellectual), který spojoval 

vědeckou práci s veřejným působením, praktickou reformou společnosti. Zejména si vážím jeho 

odvahy postavit se v českém prostředí proti většinovému mínění, předsudkům a národním mý-

tům – například v „boji o Rukopisy“ nebo v Hilsnerově aféře. Oceňuji evropský formát jeho 

myšlení, podporu sjednocení Evropy. 

 

Pracujete aktuálně na nějaké publikaci nebo větším (i např. osobním) projektu? Čemu se 

případně budete věnovat v blízké budoucnosti? 
 

Účastním se několika mezinárodních výzkumných projektů, jeden se zaměřuje na měnící se 

vztah mezi věřícími a nevěřícími (zdá se, že tyto kategorie jsou už překonané, slábnou totiž ve 

prospěch „duchovně hledajících“), druhý na politické zneužívání náboženství v postkomunis-

tických zemích a připravujeme třetí, týkající se metodologie „čtení znamení doby“, hlubší spi-

rituální interpretace klíčových událostí ve společnosti a kultuře. Píšu pokračování své knihy 

Odpoledne křesťanství, která vzbudila velký mezinárodní ohlas a byla přeložena do řady ja-

zyků. Také se věnuji intenzivním přednáškovým cestám – letos to bylo na několika místech 

Jižní Koreje, na počátku příštího roku na Novém Zélandu a v Austrálii, pak v několika evrop-

ských městech a pravděpodobně v USA. Kromě toho hodlám ještě chvíli pokračovat v pedago-

gické činnosti na filozofické fakultě, řídím velmi živou akademickou farnost při kostele Nej-

světějšího Salvátora, kde každý rok připravujeme několik desítek dospělých na křest, vedu Čes-

kou křesťanskou akademii a působím ve vědeckých radách několika zahraničních univerzit. 

Nenudím se. 

 

Obdržel jste již mnohá ocenění za hájení lidských práv, mezináboženské dialogy, vědec-

kou činnost a další. Je nějaké, kterého si obzvlášť vážíte? Proč? 
 

Na stará kolena se na mne v posledních letech sneslo opravdu mnoho ocenění, především za-

hraničních, takže žertuji, že kdybych si je všechny pověsil na sako, vypadal bych trapně jako 

sovětský generál. Z těch státních vyznamenání si vážím záslužného kříže od prezidenta Polské 

republiky a Německé republiky, z akademických čestného doktorátu Oxfordské univerzity, pro-

tože ten přede mnou dosáhli jen tři Češi, prezidenti Masaryk, Beneš a Havel. Nejprestižnější je 
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ovšem Templetonova cena, nazývaná někdy „Nobelova cena v oblasti spirituality“. Filantrop 

sir John Templeton totiž založením této ceny, udělované nejprve v Buckinghamském paláci 

manželem královny, reagoval na to, že Nobelova cena je udělována za zásluhy v oblasti věd, 

literatury a míru, ale opomíjí stejně důležitou oblast spirituality. To, že jsem také dostal ocenění 

z Vatikánu, zejména jmenování čestným papežským prelátem, je pro mne zejména určitá 

ochrana proti stálým útokům určité části českých katolíků. Jsem rád, že všechna ta ocenění mne 

potkala až ve vyšším věku. Čím je člověk starší, tím víc si totiž uvědomuje, že skutečná cena 

člověka vůbec nezáleží na podobných oceněních. 

 

Jaké jsou podle vás výzvy humanitních věd v dnešní době? 
 

Často opakuji bonmot, že humanitní vědy jsou balast – a že slovo balast označuje to, co se dává 

do lodi, aby se nepřekotila. To zdánlivě neužitečné je ve skutečnosti naprosto nezbytné pro 

zdraví a bezpečnost společnosti. Dnes je třeba provádět důkladnou diagnostiku duchovního 

a morálního klimatu, protože na tomto prostředí záleží, zda svobodná společnost přežije. Tedy 

tou výzvou je to, co papež František nazývá „integrální ekologie“. 

 

V Evropě i jinde stoupá nestabilita a nejistota společnosti, na kterou se váže radikalizace 

na obou politických spektrech a také dnešní vojenské konflikty. Řekl byste, že bude napětí 

ve společnosti stoupat i nadále? Není to boj s větrnými mlýny? 
 

Bohužel podle všech ukazatelů to napětí bude stoupat. Boj s populismem a demagogií, s lidskou 

hloupostí a zlobou nelze definitivně vyhrát, ale nikdy ho nesmíme vzdát. 

 

V tuto chvíli v české veřejnosti rezonuje kromě konfliktu na Ukrajině také aktuální kon-

flikt na Blízkém východě. Jak je vnímáte? Mají podle vás nějaké nenásilné východisko? 
 

Kdybych znal odpověď na tuto otázku, kandidoval bych na Nobelovu cenu, ale pro toto ocenění 

už nemám ve skříni místo. 

 

Pokud zrovna nepracujete, čemu se v této relativně náročné době věnujete a co vás těší? 
 

Přijal jsem za své heslo benediktinského řádu „Modli se a pracuj“ a postupně tyhle dvě dimenze 

života u mne splynuly v jednu. Ve zbývajícím čase pouze spím, a to mne velmi těší. Ale jsem 

přesvědčen, že nejlepší myšlenky se u mne rodí především ve snu nebo v tom mezistavu mezi 

spánkem a bdělosti. Zrovna dnes jsem o tom napsal kapitolu své chystané knihy. 
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Karel Schwarzenberg již není mezi živými 
 

S lítostí jsme přijali zprávu, že v sobotu 12. listopadu 2023 zemřel ve věku 84 let kníže Karel 

Schwarzenberg, „nejlaskavější politik České republiky“. Byl kancléřem prezidenta republiky 

Václava Havla, českým ministrem zahraničních věcí a poslancem Parlamentu České republiky, 

lesníkem a hostinským. Ve volbách prezidenta České republiky v roce 2013 skončil na druhém 

místě, se 45 procenty hlasů voličů. V největších českých městech Praze, Brně, Českých Budě-

jovicích a Liberci získal absolutní většinu hlasů. 

Při krátké vzpomínkové oslavě ve vedení Společnosti pro církevní právo jsme vyslechli 

vzpomínku Jiřího Rajmunda Tretery na několik osobních setkání s Karlem Schwarzenbergem 

při obědech v refektáři dominikánského kláštera v Praze i při oslavě 20. výročí založení Spo-

lečnosti pro církevní právo, kterou poctil svou účastí. 

Záboj Horák 

 

 
Václav Havel a Karel Schwarzenberg roku 1990. 

         Snímek: volimkarla.cz 

 

Proti antisemitismu 
 

Vedení Společnosti pro církevní právo vyjádřilo své rozhořčení nad napadením Izraele hordami 

arabských útočníků 7. října 2023. Svou sympatii a podporu novým, snad nejtvrdším způsobem 

napadenému židovskému státu, a tím všem příslušníkům židovského náboženství na celém 

světě, jsme vyjádřili dopisy Federaci židovských obcí v České republice a Společnosti křesťanů 

a Židů, jejímiž jsme mnozí členy. 

S hrůzou zjišťujeme, jak se po celé Evropě zvedla vlna antisemitské špíny a nenávisti. Také 

u nás. Proto podporujeme všechna opatření českých státních orgánů proti nejnovějším proje-

vům antisemitismu. V zájmu lidskosti je zapotřebí, aby byly potlačeny již v zárodku. 

 

Jiří Rajmund Tretera, Záboj Horák 
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Pozvánka na seminář o zločinech komunistických 
„soudů“ 

 

27. listopadu 2023 se v Senátu Parlamentu České republiky pod záštitou předsedy Ústavně-

právního výboru uskuteční vědecký seminář Stále živá minulost… Případ Josef Pták v širším 

kontextu. Seminář organizuje Ústav pro studium totalitních režimů (ÚSTR). Je věnován zloči-

nům komunistické „justice“ obecně a speciálně případu neprávem popraveného rolníka Josefa 

Ptáka v době třetího, protikomunistického odboje. 

Jeho jádro tvoří případ pracovitého a poctivého vesničana, který vlastnil jen něco málo přes 

4 hektary půdy, byl však osočen jako kulak. Dodatečně byl v uměle vykonstruovaném procesu 

v roce 1958 odsouzen spolu s dalšími dvěma obětmi soudu konaného v divadle v Kutné Hoře 

k trestu smrti za údajnou účast na zabití místní komunistické funkcionářky v roce 1952, a to 

navzdory faktu, že neměl s tímto zabitím nic společného. Zmíněná funkcionářka naháněla rol-

níky do zemědělského družstva v jedné malé obci ve středních Čechách. 

 

Program konference: 

9.00 až 9.45 – registrace přednášejících a posluchačů 

9.45 – úvodní slovo pořadatelů (zástupců Senátu a ÚSTR) 

10.00 až 11.30 první část: Právo a justice v komunistickém Československu 

- prof. JUDr. Zdeněk Kühn, Ph.D., LL.M: Ovládnutí justice komunisty na sklonku 40. let 

- JUDr. Kamil Nedvědický: Třídní justice 

- Mgr. Tereza Blažková, Ph.D.: Advokacie a notářství v komunistickém Československu 

11.30 až 12.00 diskuse 

12.00 až 13.00 přestávka na oběd 

 

13.00 až 14.30 druhá část: Případ Josefa Ptáka nejen v historickém kontextu 

- Mgr. Martin Tichý 

- PhDr. Aleš Kýr 

- doc. PhDr. Marek Preiss, Ph.D. 

14.30 až 15.00 diskuse a krátká přestávka 

 

15.00 až 16.30 třetí část: Revize politických procesů a rehabilitace jejich obětí 

- Doc. PhDr. Jaroslav Rokoský, Ph.D. 

- JUDr. Lubomír Müller 

- PhDr. Alena Šimánková 

16.30 až 17.00 diskuse a závěrečné slovo 

 

Podle zprávy JUDr. Kamila Nedvědického, 1. náměstka ředitele ÚSTR, zpracoval Záboj Horák. 
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From New Publications 
 

L’année Canonique, Tome LXIII – Juin 2023, La Société Internationale de Droit Canonique 

et de Législations religieuses comparées, publié avec la collaboration de la Faculté de Droit 

Canonique de Paris, Letouzey et Ané, Paris, 2023, ISSN 0570-1953, 

 

z obsahu: 

ÉCHAPPÉ, Olivier, Les personnes vulnérables en droit français, s. 7–21, 

GONÇALVES, Bruno, Quelques réflexions autour de la notion de personne vulnérable 

en droit pénal canonique, s. 23–40, 

TOXÉ, Philippe, La prescription dans le nouveau droit pénal canonique, s. 129–145, 

BORRAS, Alphonse, Éléments canoniques et pastoraux pour un discernement dans la 

mise en oeuvre du motu proprio Spiritus Domini, s. 167–185, 

VALDRINI, Patrick, Quarante ans de promulgation du code latin de droit canonique. 

Une évolution ver sune plus grande rationabilitas?, s. 187–199. 
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